
Мікалаю Бондару
Зоры патухлі. Ціха. Нядзеля.
Ў вёсцы – сапраўднае свята.
Толькі заўчора шпакі прыляцелі,
І хутка ў поле аратым.

Сонца настойліва будзіць 
               зямельку:
Ранак, а так прыпякае.
Мне ж сёньня, сьветлай 
        вясновай нядзелькай, 
Толькі званоў не хапае.

Тых, што анёлаў, пасланцаў 
нябёсаў,
Ў сэрцы да нас запрашалі, 
Што і ў бяздольных, 
пакрыўджаных лёсам
Радасьць жыцьця абуджалі.

Плыў перазвон са званіц, 
               як ад Бога,

Неба жывіла ім душы.
Ён выганяў з кволых сэрцаў  
                 трывогу,
Страх, недавер або сьцюжу.

Быў пахавальны ён ці велікодны,
Ды на зямлі Русі Белай
Простаму люду і высакародным
Быў ён, аднак, зразумелым.

І для ратая, і для паэта
Поўніў сьвятлом ён абшары,
І, удыхаючы музыку гэту, 
Ўраз прасьвятляліся твары.

Калі зазвоняць званы   
                        напрадвесьні -
Бог з вышыні адгукнецца. 
Можа, на крылах іх сонечнай  
   песьні
Прыйдзе вясна ў нашы сэрцы?

Г.Станкевіч.
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ХТО Ж САПРАЎДНЫ 
ВОРАГ БЕЛАРУСІ?

Чым займаюцца нашы органы

Званы

”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.

У сярэдзіне сакавіка мяне 
выклікалі ў ваенкамат. Апошні раз 
гэта ўстанова турбавала мяне гадоў 
25 таму, калі я жыў яшчэ ў іншай дзяр-
жаве. І вось успомнілі. Чалавек такая 
істота, якая думае адразу пра прыем-
нае, вось і мне спачатку падумалася: 
“Пэўна, прысвояць чарговае званне. 
Не ісці ж на пенсію лейтэнантам.” 

Але адзін з намеснікаў ваенкома 
адразу развеяў мае светлыя думкі. 
Ён патлумачыў, што мой выклік 
абумоўлены тэрарыстычным выбу-
хам 3-га ліпеня. Адвеўшы вочы ўбок, 
намеснік параіў мне не адмаўляцца, 
а здаць адбіткі пальцаў. Дзеля гэтага 
мне прыйшлося яшчэ наведаць наш 
раённы аддзел міліцыі, дзе я адарваў, 
думаю, ад сур’ёзнай працы яшчэ 
некалькіх чалавек.

Не, я не абвінавачваю ваенкамат 
і міліцыю ў тым, што яны займаюцца 
пустой справай. Пэўна, яны выконва-

юць нейчы загад. А загады, як вядома, 
не абмяркоўваюцца. Але хто ж аддае 
такія бязглуздыя загады? Мне дума-
ецца, гэты начальнік займае яўна 
не сваю пасаду. Тое, што  8 месяцаў 
следства топчацца на месцы і не мае 
ніякіх версій, акрамя як правесці 
масавую дакталаскапізацыю, толькі 
падкрэслівае некампетэнтнасць вы-
шэйшых міліцэйскіх органаў і неад-
паведнасць займаемых імі пасадаў. 
Колькі ж людзей за тыя 8 месяцаў 
займаліся і займаюцца пустой спра-
вай, колькі людзей былі адарваны ад 
сваёй непасрэднай работы! Колькім 
законапаслухмяным грамадзянам 
Беларусі было плюнута ў душу! 

Спраўдны ж злачынца, думаю, не 
стаў чакаць, калі яго запросяць здаць 
адбіткі. Ды й ці беларус гэта ўвогуле 
-- невядома.

Г.Станкевіч. 

АБ'ЯВА
Каб атрымліваць кожны 

нумар газеты «Крывінка» 
паведаміце рэдакцыі аб гэ-
тым – зрабіце бесплатную 
падпіску.

Рэдакцыя “Крывінка” 
змяшчае бясплатныя 
абвесткі чытачоў выдання. 
Дзеля размяшчэння абвесткі 
запоўніце купон або патэле-
фануйце ў рэдакцыю.

Калі парушаны вашы пра-
вы спажыўца, працаўніка, 
то даем эфектыўныя пара-
ды па абароне права і пошу-
ку бясплатных юрыстаў. 
Звяртайцеся на адрас газе-
ты «Крывінка».

“Чалавек году”, “Дошка гонару”, “Пераможца 
конкурсу”, “Лепшая даярка”…

А што хаваецца за гэтымі гучнымі назвамі 
ў нашай краіне? Чаму за мяжой няма лепшых 
даярак, затое ёсць перавытворчасць малака? 
Чаму там любы чалавек мае ўзровень жыцця 
значна вышэйшы, чым наш пераможца ўсіх 
пераможцаў?

Гульню ў пераможцаў прыдумалі даўно, 
яшчэ на пачатку сацыялізму, дзеля таго, каб 
працаўніку здавалася, што пра яго дбаюць. Ну, 
згадзіцеся, зрабіць “Дошку Гонару” значна ляг-
чэй, чым даць народу рэальную магчымасць 
мець добры заробак. Ці вярнуць яму яго ж 
зямлю, адабраную калісьці саветамі. Або даць 
магчымасць вучыць дзетак на роднай белару-
скай мове. Але ж тое абудзіць іх уласны гонар, 
іхняе нацыянальнае сумленне. Што тады бу-
дуць рабіць тыя, хто сёння нічога не робіць, а 
трымаюць пад кантролем усё, кіруюць? А іх жа 
велізарная армія – сотні тысяч чалавек. 

Пры новых эканамічных умовах, што маюць 
месца ў большасці цывілізаваных краін, мы 
сябе пракормім, а вось яны – не. Таму і гуля-
юць яны ў забаўкі з намі, прыдумваючы ўсё 
новыя цацкі. А многія з нас і не здагадваюцца, 
што бяз такіх кіроўцаў жылі б мы шмат замож-
ней і шчаслівей.

Г.Аляксандраў.

У сваім сакавіцкім выступленні 
ў Віцебску Прэзідэнт Беларусі 
грунтоўна прайшоўся па 
апазіцыянерах, назваўшы іх 
ворагамі Беларусі. Я хацеў бы 
крыху ўдакладніць ягоны тэзіс. 

Па-першае, ворагам Беларусі 
можна смела называць таго, хто 
СПЕЦЫЯЛЬНА НЕ ГАВОРЫЦЬ ПА-
БЕЛАРУСКУ, хаця і валодае гэтай 
мовай. А калі і ўжывае беларускія 
словы, то толькі з мэтай абразы 
іншых.

Па-другое, самым злосным во-
рагам Беларусі з’яўляецца той, 
хто ініцыяваў і правеў сумнеўны 
рэферэндум, на аснове вынікаў 

якога ПЕРАПЫНІЎ ПРАЦЭС 
БЕЛАРУСІЗАЦЫІ, які поўным хо-
дам ішоў на Беларусі.

Па-трэцяе, несумненны вораг 
Беларусі той, хто РАЗ’ДЗЯЛЯЕ 
НАРОД НА СВАІХ, якіх рэгулярна 
падкормлівае, І ЧУЖЫХ, хто мае 
іншы пункт погляду. Заўважце, 
“чужыя” -- гэта жыхары гэтай 
жа краіны, якія аб’яўляюцца 
ворагамі без суда над імі. А не-
далёкая гісторыя сведчыць, 
што тых, каго аб’явілі ворагамі, 
знішчаюць. І многія лідэры 
апазіцыянераў на Беларусі бяс-
следна зніклі. Ды зніклі так, што 
і праз 10 гадоў іх слядоў не мо-

гуць знайсці.
Толькі вораг Беларусі 

ЗАБАРАНІЎ СТАРАЖЫТНЫЯ 
СІМВАЛЫ КРАІНЫ, такія, як герб 
і сцяг. Толькі вораг запаланіў 
тэлебачанне сумнеўнай якасці 
праграмамі, дзе няма нічога 
беларускага, нагледзеўшыся 
якіх людзі п’юць і забіваюць. 
Ён жа выдаліў з эфіру слынных 
беларускіх пісьменнікаў і паэтаў, 
чыё слова па вартасці мае най-
вышэйшую пробу. 

Нарэшце, ВОРАГ БЕЛАРУСІ – 
ТОЙ, ХТО АДКРЫТА ДАЗВАЛЯЕ 
САБЕ ПАДОБНЫЯ ВЫКАЗВАННІ.

В.Канстанцінава.

З ВОКНАў РАЙВЫКАНКАМА
У пачатку сакавіка з надыхо-

дам цяпла з цэнтра Бешанковіч 
пачалі ўбіраць лёд. Каля дзесятка 
чалавек камунгасаўцаў у чырво-
ных камізэльках ламалі лёд з на-
мёрзлых краёў праезджай часткі 
і выкідвалі яго на дарогу або 
грузілі на транспарт і вывозілі. 
Цэнтр горада пераўтварыўся 
на вачах. Ужо 17 сакавіка 
ачышчанымі былі стаянкі для 
аўтамашын каля выканкама і 
ходнікі бліз яго. Заўважце: гэта 
рабілі работнікі камунгаса. Вось-
вось яны выліжуць і плошчу. А як 
жа! З вокнаў начальства павінны 
адкрывацца прыгожыя краявіды! 
Шлях паміж двумя будынкамі, 
дзе сядзіць раённае начальства, 
павінен быць чыстым! 

А вось астатнім Бешанковічам 
пашанцавала меней. Асабліва 
перыферыі. Неяк даехаць да 
гімназіі, да раённай бальніцы, 
да камунгаса. Большасць нецэн-
тральных вуліц пераўтварыліся 
ў жахлівыя калдобіны, па якіх не 
толькі ехаць, ісці немагчыма. 

На вуліцах, крыху аддале-
ных ад выканкама, работу па 
крышэнню лёду “даручылі” 
праводзіць арганізацыям, пад 
чыімі вокнамі ляжыць той лёд. 
Усю зіму камунгас спіхваў снег 
на тратуар, дзе ён паступова 
растайваў, ператвараўся ў лёд. 
А цяпер працаўнікам нейкай 
установы трэба аддзяўбаць той 
лёд за “дзякуй”. А некаторыя ж 
арганізацыі маюць чыста жано-

чыя калектывы!  
Ёсць і зваротны бок медаля 

барацьбы з лёдам. Хоць і пры-
емна прайсціся па чысценькім 
ходнічку, але якая розніца, 
днём раней ці пазней роўная 
вуліца вызваліцца ад снегу? Пры 
такім надвор’і, якое стаяла ўсю 
першую палову сакавіка, сон-
ца само знішчыла ўвесь снег і 
лёд. На тыя ж сродкі, што вы-
плочваюцца на ўборку лёду 
камунгасаўцам, можна было 
навесці некалькі дзесяткаў ці со-
цен метраў ходнікаў у той част-
цы Бешанковіч, дзе іх ніколі не 
было. Іх, на жаль, з вокнаў рай-
выканкама не відаць.

В Канстанцінава.

Гульня для дурняў

http://haradok.belarda.org – сайт нашага рэгіёна

НОВЫЯ МАГЧЫМАСЦІ РОдНАГА САЙТА
На рэгіянальным сайце  http://haradok.

belarda.org , які змяшчае навіны усходняй 
Віцебшчыны, адбыліся змены. На сайце маец-
ца “Карысная інфармацыя”  ў якой у каталагу 
“Файлавы архіў” размешчаны РDF-версіі неза-
лежных выданняў  рэгіёна, у тым ліку і нашага 
выдання “Крывінка”. І вы маеце магчымасць 
чытаць электронную версію выдання раней, 
чым яна трапіць у вашу скрыню.

Адначасова з гэтым на сайце з’явілася маг-

чымасць размяшчаць прыватныя абвесткі ў 
раздзеле “Апошнія аб’явы”, а таксама кары-
стацца гэтымі аб’явамі.

Адміністратары сайта заклікаюць 
наведвальнікаў сайта выкарыстоўваць “Зва-
ротную сувязь” і дасылаць свае навіны для 
размяшчэння на сайце. Найбольш актыўных 
наведвальнікаў сайта чакаюць прызы. Нагад-
ваем таксама, што на сайце пастаянна вядзен-
ня апытанне наведвальнікаў.

Вынікі апытання на http://haradok.belarda.org: 
Навінам з якіх крыніц Вы больш давяраеце? 

Дзяржаўнае радыё, ТВ ................................................................................ 4%
Дзяржаўныя газеты ...................................................................................... 4%
Незалежныя выданні ................................................................................. 28%
Інтэрнэт-рэсурсы ........................................................................................ 24%
“Радыё Свабода” .......................................................................................... 40%
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ПОЛІЭТЫЛЕНАВЫ ПАдАТАК

Бешанковіцкі лясгас, як, пэўна, і і іншыя 
лясгасы вобласці, цягам ужо цэлага тыдня 
наводзіць прыгажосць у Віцебску. Людзі 
з перыферыі выконваюць самую чорную 
работу: высякаюць кустоўе ў гарадскіх 
парках, чысцяць русла Віцьбы і т.п. Іх 
штодзённа возяць туды на машыне і пры-
возяць назад.

Няўжо ў амаль паўмільённым горад-
зе няма ніякага кантынгенту рабочых ці 

наогул беспрацоўных, каб навесці па-
радак у горадзе сваімі сіламі? Няўжо ў 
бешанковіцкіх лясах і месцах адпачынку 
наведзены такі парадак, што леснікам не-
чым заняцца? 

А леснікам, каму ў параўнанні з мінулым 
годам заробак зрэзалі амаль удвая, заста-
ецца толькі выконваць бязглуздыя загады 
ды паціху плявацца.

Ул. Лясун.

НЕ ТРЭБА ВЫНАХОдЗІЦЬ 
ВЕЛАСІПЕд

Пункт погляду

Дзяржаўны гандаль на 
кожным кроку бессаромна 
парушае правы пакупнікоў. 
У Законе “Аб правах 
спажыўцоў” адназначна 
гаворыцца, што пакупніку 
прадастаўляецца тавар ва 
ўпакаваным выглядзе “БЕЗ  
СПАГНАННЯ  ЗА ЎПАКОЎКУ 
ДАДАТКОВАЙ ПЛАТЫ”. Але 
паспрабуйце заявіць пра 
гэта ў магазіне! У лепшым 
выпадку пачуеце шэраг 
абураных тлумачэнняў і 
сцвярджэнняў прадаўцоў, 
што яны ўсё робяць 
правільна. 

Зразумела, што не самі 
прадаўцы прыдумалі плат-
ныя пакеты. Гэта робіцца 
цэнтралізавана з веда-
ма і са згоды кіраўніцтва 

райспажыўсаюза. Пры-
чым на адным і тым жа 
поліэтыленавым пакеце 
пакупніка падманваюць 
двойчы. Па-першае, не-
законна прымушаюць 
аплочваць упакоўку. Па-
другое, кошт пакета пры 
гэтым чамусьці завышаец-
ца ў некалькі разоў. 

Сапраўдная цана 
пакеціка – капейкі, нед-
зе каля дзесяці рублёў. А 
ў гандлі за яго бяруць не 
сабекошт, а 40 – 50 рублёў. 
Ва універсаме, напрыклад, 
цукеркі распакаваныя ў 
пакецікі коштам 90 рублёў.  
І не заўсёды можна купіць 
абраны гатунак цукерак 
або вафлі без платнай 
упакоўкі. Такім чынам 

бясплатная ўпакоўка пе-
ратвараецца ў выгадны 
тавар (накрутка не на 
працэнты, а ў разы). У час, 
калі многім даводзіцца 
ашчаджаць кожны ру-
бель, гэта асабліва 
заўважна. Але кіраўніцтва 
райспажыўсаюза, відаць, 
рублі з адным нулём за 
грошы не лічыць і можа 
дазволіць сабе такую 
дробязь, як не заўважаць 
“поліэтыленавыя падаткі”.

Дарэчы, у некаторых 
бешанковіцкіх прыват-
ных крамах, як ва ўсім 
цывілізаваным свеце, та-
вар прапануюць у бясплат-
ных пакетах. Дробязь, але 
прыемная. 

В. Гракун.

Па раёну ўпарта паўзуць чуткі пра тое, 
што з заробка кожнага бюджэтніка штоме-
сяц будуць утрымліваць амаль па сто ты-
сяч беларускіх рублёў“на пасяўную”. Чуткі 
небеспадстаўныя і ім можна верыць, бо 
ўлада і раней рэгулярна пабіралася, асабліва 
“доячы” прадпрымальнікаў. Яна не раз пры-
мушала іх  “выкупляць” то бетонную агарод-
жу, то брукаванку для ходнікаў. Знаёмыя ка-
мерсанты неаднойчы паказвалі мне паперы, 
дзе чорным па беламу стаяла прыкладна 
такое: ”Просім Вас пералічыць … рублёў для 
аказання падтрымкі…”  Прадпрымальнікі 
даўно лічацца ва ўлады надзейным тылам, 
які “прыкрые” ў цяжкую часіну. Хаця ўсё 
існуючае заканадаўства накіравана супраць 
іх, не даючы ім развярнуццца. Калі ж чуткі 
спраўдзяцца, і ўлада на гэты раз “папросіць 
падтрымкі” ў бюджэтнікаў, значыць справы ў 
айчыннай эканоміцы зусім швах. Выходзіць, 
што наша сельская гаспадарка не такая ўжо і 
прагрэсіўная, а нашы ўраджаі зусім не рэкор-
дныя. 

Тое, што праблем у гэтай галіне хоць 
адбаўляй, ведаюць усе. У нашай раёнцы ў 
той ці іншай форме рэгулярна друкуюц-
ца матэрыялы, якія сведчаць, што раённая 
сельская гаспадарка даўно знаходзіцца ў 
глыбокім крызісе. Яна нясе вялізныя страты 
ад нізкай таварнасці і якасці малака. (“Зара” ад 
20.02.2009) Добрая палова гаспадарак штогод 
мае нізкія прывагі на адкорме і дарошчванні. 
Скрозь парушаецца тэхналогія утрымання і 
кармлення жывёлы.

Падобнае адбываецца таму, што наша 
сельская гаспадарка трымаецца на прымусо-
вай працы. Яна скрозь затратная. Кожная га-
спадарка (былы калгас) мае дзесяткі чалавек, 
якія не ўдзельнічаюць у працэсе вытворчасці, 
атрымоўваючы самыя высокія зарплаты. Яны – 
нахлебнікі. Усе яны маюць службовыя машыны 
і бясплатнае паліва да іх. Іх зарплаты і ўзімку і 
ўлетку значна вышэй заробкаў тых, хто непас-
рэдна выконвае працу. Раённае кіраўніцтва, 

а гэта яшчэ адна армія, якая непасрэдна не 
ўдзельнічае ў працэсе вытворчасці, рэгуляр-
на, па некалькі разоў на месяц збірае гэтых 
нахлебнікаў на так называемыя семінары. 
Раённыя спяцы расказваюць і паказваюць, 
як трэба гаспадарыць, каб дасягнуць рэкорд-
ных надояў і намалотаў. Потым тое ж робяць 
кіраўнікі ў сваіх гаспадарках, перадаючы “во-
пыт” далей. Калі ж справа даходзіць да кан-
крэтнага Івана ці Мар’і, часта аказваецца, 
што яны проста п’яныя, і трэба начхаць на 
ўсе тэхналогіі. Інакш каровы могуць застацца 
нядоенымі, а поле своечасова не засеяным. 

Такі сумны фінал мае месца ў сучаснай бе-
ларускай вёсцы вельмі часта, бо ніколі і нідзе 
прымусовая праца не была прадуктыўнай. 
Уся зарубежная сельская гаспадарка трыма-
ецца на іншым – на асабістай зацікаўленасці 
кожнага. Там няма кіраўнікоў, якія нічога не 
робяць, а толькі ездзяць і кіруюць. Там няма 
рабоў, якіх прымушаюць за мізэр клапаціцца 
аб ”продовольственной безопасности стра-
ны”. Затое там ёсць высокія надоі і ўраджаі. 
Той, хто хаця б адным вокам бачыў або адным 
вухам чуў пра фермерства і мае хоць кроплю 
чалавечай годнасці, ніколі не пагодзіцца на 
рабскую паднявольную працу ў калгасах, якія 
сёння змянілі сваю назву, але не сутнасць. І 
ўсе тыя кіраўнікі, якія сёння распавядаюць 
пра высокія дасягненні ў сучаснай сельскай 
гаспадарцы, на справе самі з’яўляюцца торма-
зам у яе развіцці. Калі ў нашай краіне пойдуць 
сапраўдныя рэформы, можна не сумнявацца, 
што ніводзін кіраўнік калгаса ці раёна ферме-
рам не стане. Адна справа мянціць языком, 
зусім іншая – паказаць асабісты прыклад.

P. S. Сёння ў айчыннай сельскай гаспадарцы 
працуе каля 20 % працаздольнага насельніцтва 
краіны. У тых краінах, дзе адсутнічае сістэма, 
падобная нашай, гэта лічба складае толькі 3%. 
Пытання ”продовольственной безопасности 
страны” ў іх чамусьці не ўзнікае.

Г.Станкевіч.

Ядзерная энергетыка самая дарагая 
і небяспечная крыніца энергіі. Будаваць 
АЭС у Беларусі пасля чарнобыльскай ка-
тастрофы наогул амаральна. Пасля скан-
чэння эксплуатацыі электрастанцыі на 
яе дэмантаж і захаванне радыёактыўных 
адкідаў спатрэбяцца затраты, роўныя 
затратам на будаўніцтва АЭС. І праз 800 
гадоў магільнік ядзерных адкідаў будзе 
небяспечны для нашых патомкаў. 

Пасьля аварыі ў Чарнобылі будаўніцтва 
АЭС у свеце рэзка пайшло на спад. За-
мест 170 новых станцый у год, зараз бу-
дуюцца толькі 3-4 новыя блокі, прычым 
у асноўным у канфліктных рэгіёнах, якія 
хочуць змяніць свой рэйтынг у свеце, 
атрымаўшы ядзерны плутоній. ЗША, 
Германія, Францыя, Швецыя, Японія 
адмовіліся ад будаўніцтва новых АЭС, у 
Італіі спынены нават дзеючыя атамныя 
станцыі. Сумленныя вучоныя прыйшлі 
да высновы: у атама перспектывы няма! 
На долю АЭС у свеце прыпадае толькі 
3-4% электраэнергіі, а небяспеку яны ня-
суць вялізную. Асабліва непакоіць тое, 
што на Беларусі будзе будавацца стан-
цыя расійскага ўзору, а не еўрапейскага 
ці японскага, якія з’яўляюцца больш 
надзейнымі. 

Здавалася б, эканамічны крызіс 
павінен перакрэсліць намер будаваць 
атамную станцыю. Ужо зараз знешні 

доўг Беларусі набліжаецца да дваццаці 
мільярдаў долараў (па 2 тысячы долараў 
на кожнага жыхара). Буйное будаўніцтва 
зноў жа будзе весціся ў доўг, і гэта нагад-
вае калі не пір падчас чумы, дык нейкую 
незразумелую ўпартасць: “пасля нас 
хоць патоп”. 

Будаўніцтва АЭС пагоршыць 
эканамічнае становішча нашай краіны ў 
цэлым і кожнага жыхара на доўгія гады. 
Гэта пастка, у якой апынуцца вымуша-
ныя расплачвацца нашы дзеці і ўнукі. 
Прыняўшы рашэнне аб будаўніцтве АЭС 
кіраўніцтва краіны падстаўляе пад удар 
увесь народ. Выдаткі на будаўніцтва 
АЭС ніколі не акупяцца. Энергія будзе 
выпрацоўвацца ў лепшым выпадку 30 
год, прычым ядзернае паліва можа знач-
на падаражэць. А закрыццё і ліквідацыя 
АЭС па кошту роўныя кошту самога 
будаўніцтва. Было б намнога выгад-
ней развіваць альтэрнатыўныя крыніцы 
энергіі, тым больш у краіне, якая най-
больш пацярпела ад “мірнага атаму”.

В. Гракун, перасяленка з Брагіна, 
ліквідатар.

Ад рэдакцыі. Паставіць свой подпіс 
супраць будаўніцтва АЭС на зваро-
це да ўрада і прэзідэнта Вы зможа-
це, патэлефанаваўшы ў рэдакцыю 
“Крывінкі”.

У Бешанковічах, па словах раённай “Зары”, 
“вызваляюць вуліцу імя П.М.Раманава ад не-
патрэбных насаджэнняў”. 

Ці згодны Вы з выразкай дрэў каля дарог?” 
– На такое пытанне “Крывінкі” адказвалі жыха-
ры Бешанковіч. 

-- Я лічу, што непатрэбных насаджэнняў 
не бывае. Любое дрэва паглынае СО2 і 
затрымлівае бруд, які дае вуліца з-пад колаў 
транспартных сродкаў. Калі дрэва не закры-
вае дарожны знак і не стварае небяспекі, яго 
выразаць не трэба. Прыгажосць – гэта не пуст-

ка каля дарогі, а калі дрэвы ёсць. 
--Што тычыцца канкрэтна нашай вуліцы 

імя Раманава, то я б рэкамендаваў гарса-
вету прыкласці ўсе намаганні, каб цягам 
бліжэйшага часу зрабіць паўз яе ходнікі. Хаця 
б з аднаго боку. Той, хто ходзіць тут ведае, як 
небяспечна рухацца па ёй пешаходам.

--Не ведаю, як каму, а мне шкада вішанек, 
якія павыразалі. Так утульна і светла было на 
вуліцы вясной.

Апытанне праводзіў 
М. Васільеў.

Постсавецкая Бела-
русь застаецца сёння ад-
ной з нямногіх краін, дзе не 
адмовіліся ад напісання роз-
ных праграм і праектаў. Вось і 
сёлета распрацавана чарговы 
“твор мастацтва”, які праду-
гледжвае ўсім паздаравелым 
за мінулы Год здароўя бела-
русам правесці Год зямлі. Я 
не буду стамляць чытачоў бя-
сконцым  “навесці парадак…, 
развіць…, палепшыць…, 
удасканаліць…, сфармаваць 
…”. У мяне ёсць толькі адна 
заўвага наконт гэтага даку-
мента. 

Праграма ставіць мэтай 
выхаваць у людзей пачуц-
цё гаспадара. Дык вось, тое 
пачуццё ў большасці на-
шых людзей было аж да тае 
пары, пакуль не стварылі 

калгасы. А паколькі гэтыя 
арганізацыі існуюць і сёння 
(з іншай назвай), каб зноў вы-
хаваць пачуццё гаспадара, 
трэба проста адмовіцца ад 
іх і перайсці да фермерства. 
(Што так не па нутру цяпе-
рашняму прэзідэнту.) І тады 
парадак навядзецца сам 
сабой. Без усялякіх штабоў 
і заарганізаванасці. Без пра-
грам, дзе распісаны ледзь не 
кожны крок кожнага чалаве-
ка. Мы ж не складаем прагра-
му па навядзенню парадку ў 
сваёй уласнай хаце.

З’ездзіце за мяжу і 
пацікаўцеся, ці ёсць падобная 
заарганізаванасць у іх. Ака-
жацца, што няма. За мяжой 
не праводзяцца ні суботнікі, 
ні нядзельнікі, не складаюцца 
там і тоўстыя папкі планаў-

справаздач. Праўда, няма там 
і калгасаў. За мяжой проста 
вякамі шануюць сваю зямлю, 
а разам з ёй неад’емнае – 
мову і культуру. У іх там зям-
ля – уласная. А хіба можна 
ўласную зямлю нішчыць? 

Нам жа скалечылі нашы 
душы тым, што спачатку 
адабралі ва ўласнікаў зямлю, 
на якой быў парадак, потым 
за гады саветызацыі прывялі 
яе ў нягоднасць. Пасля па-
крысе забралі мову, і працяг-
ваюць яе душыць. А сёння 
яшчэ хочуць, каб мы на чужой 
мове выхоўвалі патрыятызм і 
любоў да роднага краю. 

Шаноўныя, не трэба 
вынаходзіць веласіпед. Тым 
больш такі, на якім далёка не 
паедзеш.    

Г.Мікалаеў.

АЭС – камень на шыю 
будучаму пакаленню

АБ “ПРОдОВОЛЬСТВЕННОЙ 
БЕЗОПАСТНОСТИ СТРАНЫ”
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Прадаецца:
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АУДзі-80 В3, 1990 г., 1,8 бензін, шэра-галубы, металік, 3300 у.а., тэл. 8-029-

599-91-31
ВАЗ 2105, 1983 г., 1,5 бензін, мурэна,страхоўка, ТА, добры тэхнічны стан, 

700 у.а., гандаль, тэл. 37197
ГАЗ 53, 1986 г., бензін, жоўты, самазвал, новыя шыны, добры стан, 2000 

у.а., тэл. 8-029-512-68-99
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Попыт
Дача, дом, радам вадаём. Тэл. 8-029—593-44-89
Дача, дом, участак. Разгледжу  ўсе прапановы. Тэл. 8-029-216-04-27
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Для хвалі беларускай эміграцыі, да якой я 
належу, дзень 25 Сакавіка быў заўсёды 
найвалікшым беларускім сьвятам, якое 

абавязкова адзначалася ўва ўсіх беларускіх 
асяродках у сьвеце. Гаворачы нядаўна пра 
сьвяткаваньне 25 Сакавіка з маімі аттаўскімі 
сябрамі, якія шмат пазьней выехалі зь Беларусі, 
я здала сабе справу, што пра значэньне Дня 
Волі – як мы цяпер называем гэтае сьвята – 
людзі ў Беларусі дасюль мала ведаюць. Да 
80-х гадоў Масква старалася сьцерці яго з 
памяці нашага народу, а цяпер мы звычайна 
болей гаворым у гэты Дзень пра будучыню, 
чым пра мінулае. Будучыні я прысьвяціла мой 
Сакавіковы Зварот і ў гэтым годзе. Аднак кан-
чаю яго словамі: “Ведама, што зарука будучыні 
– ў памятаньні мінуўшчыны”. 

Каб разумець веліч і значэньне акту 25 
Сакавіка, мы мусім памятаць, як мы страцілі 
нашую дзяржаву, якой страшнай была няволя і 
якім доўгім было змаганьне найлепшых сыноў 
і дачок Беларусі, каб вярнуць свайму народу 
яго права “людзьмі звацца”. Акт 25 Сакавіка 
быў іх перамогай над цемрай, над зьдзекам, 
над імперскімі намерамі суседняй дзяржа-
вы сьцерці беларускі народ з паверхні гэтае 
Зямлі. 

Паўтару яшчэ раз: каб ня было 25 Сакавіка, 
каб ня было БНР, ня было б і БССР і ня было б 

другога абвяшчэньня незалежнасьці Беларусі 
ў 1991 годзе. 

Ідэалы БНР – гэта перадусім незалежнасьць 
нашага краю. “Скідаем з роднага краю апош-
няе ярмо дзяржаўнай залежнасьці. Ад гэтага 
часу Беларуская Народная Рэспубліка абвяш-

чаецца незалежнай і вольнай 
дзяржавай”, - гаворыцца ў Трэцяй 
Устаўной Грамаце БНР. 

Рада БНР змагалася і бараніла 
незалежнасьць Беларусі праз 
доўгія гады ”зьняменьня” нашага 
народу падчас Савецкага пана-
ваньня. І абарона незалежнасьці 
зьяўляецца і цяпер галоўнай мэ-
тай Рады БНР. 

Ідэалы Рады БНР гэта і ёсьць 
адвечныя каштоўнасьці кожнага 
вольнага народу: дэмакратыя, УСЕ 
людзкія правы, у тым ліку і права 
на годнае і справядлівае жыць-
цё, на працу, на дабрабыт. Адсут-
насьць усялякае дыскрымінацыі, 
мажлівасьць карыстацца сваёй 
мовай, вучыцца на сваёй мове, бе-
рагчы сваю культуру і ганарыцца 
ёй. 

Калі б мы маглі ажыцьцявіць 
гэтыя ідэалы, нашая моладзь не 
марыла б пра лепшае жыцьцё на 

чужыне, наш разумны народ прысьвячаў бы 
ўсе свае здольнасьці і намаганьні, каб заняць 
пачэснае месца між іншымі цывілізаванымі 
народамі сьвету. 

Як ажыцьцявіць іх? Гэта мы зробім без 

асаблівых цяжкасьцяў, калі зразумеем, што 
кожны беларус ёсьць часткай нашага цела 
і нашай крыві, што мы ўсе браты і сёстры 
тае самае вялікае беларускае сям‘і, сыны і 
дочкі тае самае беларускае зямлі. Калі слова 
салідарнасьць увойдзе ў нашую мову і ў нашыя 
звычаі, так як яно ўвайшло ў мову і звычаі на-
шых суседзяў. Калі давер адзін да аднаго будзе 
часткай нашага жыцьця і калі мы зразумеем, 
што без бясконцай любові да Бацькаўшчыны 
мы назаўсёды застанемся няпоўнавартаснымі, 
другараднымі грамадзянамі чужых краінаў. 

Ажыцьцяўляць гэтыя ідэалы мы можам 
толькі знутры. Ніхто за нас гэтага ня зробіць. 
Але затое ўвесь цывілізаваны сьвет адкрые 
нам свае дзьверы, калі мы гэта зробім. Увесь 
сьвет будзе бараніць нашыя правы, і ў выпад-
ку патрэбы – нашую волю і нашую незалеж-
насьць. 

У сучаснай Беларусі патрэбныя зьмены. На-
род наш мусіць паказаць, што ён гэтага жадае, 
Так, як гэта паказалі нашыя суседзі, якія цяпер 
занялі ў сям‘і народаў тыя пачэсныя месцы, 
якія маглі б займаць і мы. Цяперашнія ўлады 
паказалі, што дабро беларускага народу ня 
ёсьць іхнім прыярытэтам і што іх інтарэсы не 
супадаюць з інтарэсамі беларускага народу. 
Дык, магчыма, час падумаць пра развод? 

Івонка Сурвіла.

«Восточное партнерство — это 
новый шанс для Беларуси. Я рад, 
что Европа сделала этот шаг», — 
заявил Александр Милинкевич 
на пресс-конференции в Мин-
ске.

Вместе с тем он считает, что 
«если Беларусь примет решение 
о признании Абхазии и Южной 
Осетии, то этим самым может 
привести к развалу Восточно-
го партнерства». По мнению 
А.Милинкевича, позиция Бела-
руси по Абхазии и Южной Осе-
тии, «даст или не даст шанс на 
евроинтеграцию страны». При 
этом он отметил, что «Россия для 
Беларуси должна быть страте-
гическим партнером, но Бела-
русь должна быть независимой 
в своем решении идти или нет в 
Европу».

А.Милинкевич также подчер-
кнул, что не является сторон-
ником принципа «чем хуже для 
страны, тем лучше». «Нельзя 
радоваться тому, что придет 
большой кризис и все обвалится 
— это аморально», — подчер-
кнул он, добавив при этом, что 
«мировой кризис не сделает де-
мократию в стране». По его мне-
нию, «дестабилизация уменьшит 
белорусские шансы на незави-
симость».

Отвечая на вопрос о так на-
зываемых политзаключенных, 
председатель общественной ор-
ганизации ответил, что «я стою 
на той позиции, что политза-
ключенным человека можно на-
зывать тогда, когда пройдет суд, 
когда правозащитники и между-
народные организации скажут, 
что это политзаключенный».

Касаясь участия Белару-
си в других программах кро-
ме Восточного партнерства, 
А.Милинкевич выразил недоу-
мение, что страна не участвует 
в программе «Добрососедство». 
«Там большая финансовая под-
держка», — подчеркнул он.

Отвечая на вопросы журнали-
стов, А.Милинкевич также сооб-
щил, что не собирается сбривать 

бороду, которую носит более 30 
лет. «Когда я шел единым канди-
датом от оппозиции (на выборах 
президента Беларуси — ИФ), мне 
говорили, что нужно поменять 
имидж. Белорусы не воспримут 
дядьку с бородой», — расска-
зал он, добавив, что «я тогда не 
согласился ее сбрить, а уж те-
перь и подавно». «Я ношу боро-
ду больше 30 лет, и я нравлюсь 
с бородой моим сторонникам и 
особенно женщинам», считает 
А.Милинкевич.

Александр Милинкевич, счи-
тает, что белорусская оппозиция 
не участвует в переговорах офи-
циального Минска и представи-
телей европейских структур из-
за своей маргинальности.

«Было много разговоров по-
чему белорусская оппозиция 
не принимает участия в пере-
говорах белорусских властей и 
Запада. Она не заслужила этого, 
потому что стала маргинальной, 
слабой», — заявил Милинкевич.

«Мы (оппозиция — ИФ) мень-
ше стали влиять на общество. 
Нам (оппозиции — ИФ) нужно 
решать вопрос не с Евросою-
зом, что нас куда-то не позвали 
и не посадили за какой-то стол, 
а нужно решать вопрос о своем 
влиянии на белорусское обще-
ство», — считает А.Милинкевич.

Он также признал, что про-
изошел определенный спад 
поддержки обществом оппози-
ции. «Мы зовем, в том числе и 
на уличные акции, но люди не 
идут», — сказал он.

В свою очередь заместитель 
председателя общественной ор-
ганизации «Движение «За свобо-
ду» Виктор Корниенко отметил, 
что «ситуация в настоящее вре-
мя такова, что белорусская оп-
позиция не имеет и, скорее все-
го, не будет иметь монополии на 
отношения с Западом». «Но нам 
нужно сделать все, чтобы ре-
шить существующую проблему 
и стать участниками диалога», — 
подчеркнул он.

СЭАНС МАГІІ НА “ВІЦЕБСКдРЭВЕ”

БНР. Значэнне і веліч 25 Сакавіка

У шчыраваньняў Аляксандра 
Лукашэнкі, якія ён абрынуў на 
апазыцыю пры наведваньні 
«Віцебскдрэву», загадкавай 
выглядае перш за ўсё іх несу-
вымернасьць.

Бывалі часы, калі апазы-
цыя ўсур’ёз пагражала ўладзе 
Лукашэнкі ці прынамсі кідала 
ёй моцныя выклікі: галадоўка 
дэпутатаў у 1995 годзе, каскад 
сапраўды масавых акцыяў увес-
ну 1996 году, пагроза імпічмэнту 
ўвосень 1996 году, грамадзянскі 
чын Плошчы тры гады таму. 

Але ніколі тады з вуснаў 
кіраўніка дзяржавы ня ліўся такі 
канцэнтраваны паток бруднай 
лаянкі: «...у іх ці то па п’яні, ці ад 
нейкай дурноты ўсё гэта палез-
ла праз вушы, празь іншыя мес-
цы, праз усе дзіркі», «ажно ве-
рашчаць у адкрытую, што трэба 
патрабаваць ад уладаў», «вось 
гэта пазыцыя нашай вашывай 
апазыцыі. Ніякая яна не апа-
зыцыя, гэта пятая калёна. Гэта 
ворагі беларускага народу». 

А зь якой нагоды ўсё гэта гава-
рылася? З нагоды дыпляматычна-
га посьпеху афіцыйнага Менску, 
з нагоды таго, што эўрапейскія 
палітыкі, ветліва выслухаўшы 
аргумэнты Аляксандра Казуліна 
і Анатоля Лябедзькі, зрабілі на-
суперак іх рэкамэндацыям і па-
радам – 16 сакавіка міністры за-
межных справаў краінаў ЭЗ яшчэ 
на 9 месяцаў прыпынілі візавыя 
санкцыі адносна кіраўніка 
Беларусі і яшчэ 35 вышэйшых 
беларускіх урадоўцаў. На нешта 
большае Лукашэнку спадзявац-
ца проста не выпадала. 

Зь іншага боку сёньняш-
няя Беларусь – зусім ня 
сёньняшні Мадагаскар, маса-
вых забурэньняў не назіраецца, 
войска на бок апазыцыі не 
пераходзіць, прэзыдэнцкі палац 
не захоплівае. 

Дык з чаго ж гэткая дзікая вэр-
бальная агрэсія?

Магчымыя розныя 
тлумачэньні, у тым ліку і 
псыхіятрычныя. «І яны хочуць 
у гэтай краіне прыйсьці да 
ўлады? Відаць, ужо ня хочуць і 
не разьлічваюць, а проста за-
рабляюць грошы на чым папа-
ла», і праз слова - «яны гатовыя 

прадацца любому, каб толькі 
скруціць галаву Лукашэнку, уско-
чыць у крэсла самім і разбамбіць 
краіну». 

Дык калі маюць намер «уско-
чыць у крэсла» прэзыдэнта, то, 
відаць, прыйсьці да ўлады ўсё ж 
хочуць. Ці ня хочуць? Глыбокая 
дыялектыка.

Але калі размова ідзе пра 
палітыка, які трымаецца ва ўладзе 
ўжо 15-ты год, псыхіятрычныя 
тлумачэньні лепш адкінуць. І 
прыгадаць пра яшчэ аднаго, на-
самрэч сур’ёзнага і небясьпеч-
нага ворага беларускай улады 
– пра крызіс. Зьнешняя запа-
зычанасьць працягвае расьці, 
экспарт разам зь беларускім ру-
блём і занятасьцю падае, цэны 
адпаведна растуць.

Ранейшая мантра «у нас крызісу 
няма» ужо не працуе, яе магія 
блякне з кожным днём. І таму з 
кішэні дастаецца іншая, таксама 
магічная практыка – мантра пра 
злога чараўніка, які навёў сурокі. 
І ў межах гэтай практыкі рэаль-
ны ўплыў апазыцыі, рэальная па-
гроза, якая зыходзіць ад яе для 
ўлады, ня мае ніякага значэньня. 
Паехалі ў трыдзявятае царства 
брусэльскае, нашапталі слова 
чорнае, страшнае – вось ад таго і 
бядуе беларус. Гэта казка, вараж-
ба. Якой лёгікі можна патраба-
ваць ад шаманскіх заклінаньняў? 
А выснова зразумелая – трэба 
да апошняга трымацца за до-
брага чараўніка, які адзін можа 
змагацца з чорнай магіяй злых 
чараўнікоў.

Не спрацуе? Хто ведае. Калі 
на грамадзтва насоўваецца ней-
кая бяда, прычыны якой ніхто, 
па сутнасьці, не разумее, калі 
людзі ў роспачы, калі іх сьвет, 
што здаваўся ўчора 
такім устойлівым, 
раптоўна абрынаец-
ца, у сьвядомасьці 
падымаюцца на па-
верхню старажыт-
ныя, першабытныя 
пласты. Ratio зьнікае, 
у свае правы ўступае 
жахлівая казка. І Лу-
кашэнка гатовы яе 
распавесьці.

Не, ёсьць і іншае, 
менш экзатычнае 

тлумачэньне: мэта – дабіць апа-
зыцыю, якая атрымала чарго-
вую палітычную паразу. А дзе-
ля чаго? Каб паўтарыць трук, 
разыграны на мінулым тыдні зь 
візытам эўракамісара Фэрэры-
Вальднэр, каб яшчэ раз прынізіць 
эўрапейцаў і паказаць ім, што ім 
зь іх уласных абставінаў давяд-
зецца палюбіць Лукашэнку ня 
проста «чорненькім», а «вельмі 
чорненькім»? Дык можна ж і да-
дэманстравацца, Беларусь – не 
Азэрбайджан і не Туркмэністан 
зь іх нафтай і газам. Ці тут пе-
расьцярога, што народ калі ня 
зараз, то праз пэўны час, усё ж ня 
вытрымае і вываліць на вуліцы 
пад сьцягамі апазыцыі? А яна 
вялікая – менавіта такая пагро-
за? І аб’ектыўна, і з пункту глед-
жаньня Лукашэнкі. 

Але такое тлумачэньне мае 
права на існаваньне. Больш 
таго – тут той выпадак, калі 
справядлівасьць гіпотэзаў мож-
на будзе праверыць. Калі выступ 
на «Віцебскдрэве» стане сыгна-
лам да новай маштабнай хвалі 
рэпрэсіяў, адпаведнай ужывань-
ню тэрміналёгіі часоў сталінскага 
тэрору – тады справядліва тлу-
мачэньне, паводле якога мэта – 
дабіць апазыцыю.

Калі ж не, калі і пасьля віцебскіх 
шчыраваньняў рэпрэсіі будуць 
ісьці ранейшым роўным фонам, 
то гэта пацьвердзіць, што на 
«Віцебскдрэве» адбыўся сэанс 
палітычнай магіі і што ўладу па-
лохае пэрспэктыва выхаду на-
роду на вуліцу не пад сьцягамі 
апазыцыі, а пад зусім іншымі 
сьцягамі ці – што асабліва не-
бясьпечна – зусім безь сьцягоў. І 
каб гэта прадухіліць і была раска-
заная казка пра злых чараўнікоў.

Лидер общественной организации «Движение «За 
свободу» Александр Милинкевич рассматривает уча-
стие Беларуси в программе Восточное партнерство 
как перспективный шанс для страны.

ВОСТОЧНОЕ ПАРТНЕРСТВО–
ШАНС дЛЯ СТРАНЫ
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Предвыборные программы кандидата в президента А.Г. Лукашенко 
очень похожи, а кое-какими местами нагло списаны друг у друга.

Одна из самых актуальных в 
последнее время тем как для 
финансистов, так и для любого 
гражданина нашей страны - «что 
порежут в бюджете и соответ-
ственно в моем кармане» - обре-
тает некую определенность. 

По информации «Е», правитель-
ством и Минфином подготовлено 
предварительное видение того, 
как и на чем страна будет эконо-
мить в рамках бездефицитного 
бюджета, требуемого Алексан-
дром Лукашенко, от которого, в 
свою очередь, того же требует 
выделяющий нам деньги Между-
народный валютный фонд. Это 
видение до конца текущего ме-
сяца должно быть направлено на 
утверждение главе государства. 

По информации «Е», предложе-
ние по уточнению бюджета ис-
ходит из прогноза, что в текущем 
году он не досчитается около 8,5 
трлн рублей запланированных 
ранее доходов. Если этих доходов 
не наблюдается в ближайшем бу-
дущем, следовательно, нужно со-
кращать расходы. 

Самым простым вариантом 
было бы прекращение финанси-
рования по всем государствен-

ным программам. Так совпадает, 
что объем их финансирования в 
«старом» бюджете на 2009 год со-
ставляет как раз искомые 8,5 трлн 
рублей. Но по такому простому 
пути, конечно же, никто никогда 
бы не пошел. Как же тогда прези-
дентские «Дети Беларуси», село 
и агрогородки, малые города и 
инновации?.. К тому же до того, 
как по внушению МВФ в самый 
последний день прошлого года 
было принято решение сделать 
бюджет бездефицитным, в нем 
уже планировалось превышение 
расходов над доходами. 

Поэтому, чтобы добиться «ну-
левого варианта», сейчас при-
ходится сокращать расходы на 
гораздо большую сумму, чем 
вышеуказанные 8,5 трлн рублей. 
Предварительно, по оценкам 
правительственных экспертов, 
для этого придется резать рас-
ходы на сумму около 11,3 трлн 
рублей. 

Что же будут резать? 
Во-первых, будет ограничен 

рост зарплат в бюджетном секто-
ре. Это – категорическое требо-
вание МВФ в перечне условий по 
выделению Беларуси стабилиза-

«КАК ЗАЛАТАТЬ дЫРУ 
В 4 ТРИЛЛИОНА?»

Виктор Малишевский, 
malishevsky.livejournal.com

Перебирал архивы и, совсем слу-
чайно, наткнулся на нечто. Три газе-
ты «Советская Белоруссия» за 1994, 
2001 и 2006 год. Там — три пред-
выборные программы кандидата в 
президента А.Г. Лукашенко. А там 
вот такое…

Ну, например, в 1994 и 2006 годах 
это «предвыборные программы кан-
дидата в президента А.Г. Лукашен-
ко», а в 2001 году сразу напечатана 
«предвыборная программа прези-
дента Беларуси А.Г. Лукашенко». Ну, 
а чево народ-та обманывать? Вот и 
Центризбирком не против.

А еще эти три программы одна на 
одну очень похожи, а кое-какими 
местами нагло списаны друг у друга. 
И там много хороших дано обеща-
ний. И обещаний не давать пустых 
обещаний.

А некоторые наши достижения, 
правда, впечатляют: «свыше 1 мил-
лиона человек ПОЛУЧИЛИ ЖИЛЬЁ 
— подавляющая часть из них — мо-
лодежь» (2001 год). Дык, я сравнил 
для вас эти три программы, и хоть 
до выборов далеко, прикинул уже 
сегодня идеальную предвыборную 
программу кандидата в президенты 
А.Г.Лукашенко в 2011 году.

О коррупции
1994 год. «Отвести народ от 

пропасти». Законы бессильны 
перед властью, которая их не вы-
полняет. Преступность и коррупция 
порождается самим государством, 
которое не способно отвечать за со-
стояние дел. Коррупция — это тор-
моз на пути становления правово-
го социального демократического 
государства…. Органы власти, суды 
будут очищены от лиц, причастных к 
сделкам, дискредитирующих власть 
в глазах народа. Будут приняты 

меры усиления ответственности 
чиновников. Декларация о доходах 
руководителей получат статус чрез-
вычайного документа.

2001 год «Вместе за сильную и 
процветающую Беларусь».  Бес-
пощадная борьба с коррупцией, 
чванством, хамством, кумовством и 
«семейными» кланами будет усиле-
на. Криминал никогда не прорвется 
во власть! «Сломать» государство, 
ограбить народ не получится!

2006 год «Государство для наро-
да» Мы не отступаем от политики 
решительной борьбы с коррупцией 
— этой ржавчиной, способной разъ-
есть любое государство.

О предпринимателях и частной 
инициативе

1994 года. «Отвести народ от 
пропасти». Президент будет оказы-
вать поддержку неспекулятивному 
предпринимательству и освободит 
его представителей от государ-
ственного рэкета. Будет прекращена 

практика создания кримино-
генных законов, вынуждающих 
честных людей становиться 
преступниками.

2001 год «Вместе за силь-
ную и процветающую Бела-
русь». Будет упрощен процесс 
регистрации предпринимате-
лей. Контроль производствен-
ных предприятий и фирм бу-
дет осуществляться 1 раз в год, 
других предприятий — 2 раза 
в год. Будет поощряться малый 
и средний бизнес — источник 
новых рабочих мест.

2006 год «Государство для 
народа». Будут выработаны 
стабильные и долгосрочные 
правила предприниматель-
ской деятельности. Введем 
уведомительный принцип ре-
гистрации предпринимателей. 

Наша налоговая система долж-
на быть простой удобной прозрач-
ной. Мы выступаем за партнерские 
отношения государства и бизнеса.

О правах человека
1994 год «Отвести народ от про-

пасти». Коррупция — это тормоз 
на пути становления правового со-
циального демократического госу-
дарства.

2001 год «Вместе за сильную и 
процветающую Беларусь». В стра-
не будет создан институт уполно-
моченного по правам человека. Но 
президент не может переложить 
свою конституциональную обязан-
ность быть гарантом прав человека 
на какой бы то ни было институт. 
Только глава государства сможет 
дать гарантию прав и свобод граж-
дан…. Каждый человек имеет право 
на собственное мнение, он также 
будет иметь право свободно и без 
ограничений его высказать.

2006 год «Государство для на-

рода».  Ничего об этом в предвы-
борной программе нет

О зарплате и ценах
1994 год «Отвести народ от 

пропасти». Установление государ-
ственного контроля за ценообра-
зованием, чтобы исключить рост 
прибыли за счёт повышения цен. 
Будет значительно повышена само-
стоятельность Нацбанка с целью 
устранения практики выпуска в об-
ращение бестоварных денег.

2001 год «Вместе за сильную 
и процветающую Беларусь». В 
предстоящей пятилетке зарплата 
достигнет 250 долларов в среднем 
по стране. При этом сохранятся со-
циальные гарантии, не допустим об-
вала цен. Учитель, врач, ученый бу-
дут получать зарплату в 1,2-1,5 раза 
выше средней.

2006 год «Государство для на-
рода». Основная задача на ближай-
шие пять лет — довести качество 
жизни наших граждан до уровня, 
сравнимого с западноевропейским. 
Мы должны за пятилетие получить 
рост зарплаты, пенсий, стипендий 
— не менее чем вдвое. Снизить ин-
фляцию до уровня не более чем 5% 
в год.

Заключение
2001 год «Вместе за сильную и 

процветающую Беларусь». Доро-
гие соотечественники! Я несу перед 
собой на своих мужских руках это 
еще неокрепшее создание — нашу 
Беларусь, как нежную и хрупкую 
девчушку — нашу синеокую Бела-
русь. За мои поступки ВАМ НИКОГ-
ДА НЕ БЫЛО И НЕ БУДЕТ СТЫДНО…. 
Ваш. Александр Лукашенко.

2006 год «Государство для наро-
да».  Дорогие друзья! Сегодня стра-
на находится на подъёме. И перво-
очередная задача заключается в 
том, чтобы продолжить уверенное 

восхождение, не скатиться в про-
пасть экономических и социально-
политических потрясений…Я 
предлагаю вам своё служение. Вам 
решать. Александр Лукашенко.

2011 год. «Отвести народ от 
пропасти». Дорогие друзья, соот-
ечественники, народ Беларуси! Мы 
стоим над пропастью кризиса. Мы 
уже проходили такое. Инфляция в 
начале 90-х составила 3000%. Как и 
сейчас, тогда общий спад производ-
ства. Но нам удалось всё преодолеть 
и в какой-то момент даже достичь 
подъема. Я и сейчас не обещаю вам 
молочных рек и кисельных берегов. 
Не хочу лгать. Нам всем придется 
расплачиваться за то, что мы так 
долго терпели несостоятельную по-
литику мировых держав.

Беспощадная борьба с коррупци-
ей — этой ржавчиной, способной 
разъесть любое государство — еще 
больше будет усилена. Это тормоз 
на пути становления европейского 
государства, к которому мы стре-
мимся по уровню жизни. Зарплаты 
повысятся в несколько раз и достиг-
нут 250 долларов. Пенсии выйдут на 
уровень 2008 года.

Каждый человек будет иметь пра-
во свободно и без ограничений вы-
сказать своё мнение о мировом кри-
зисе. Государство гарантирует вам в 
этом полную свободу слова. В стране 
будут приняты самые жесткие меры 
усиления ответственности чинов-
ников перед чиновниками. Жильё 
должно быть еще более доступным, 
а права человека — правее и чело-
вечнее. Государство обеспечит сво-
бодное ценообразование, при этом 
жестко огранит беспредел в ценах.

Вам опять не будет за меня стыд-
но. Мы сможем отвести страну на 
шаг от пропасти для разгона и на-
чать всё сначала…

ПУСТЫЕ ОБЕЩАНИя

ционного кредита в 2,4 млрд дол-
ларов. В ноябре под переговоры 
об этом кредите была уменьшена 
зарплата сначала госслужащим 
и военным, а потом и всем бюд-
жетникам. Лучшее, на что могут 
теперь рассчитывать врачи и 
учителя, - это на повышение зар-
плат на 5% в мае, и то, если на это 
даст добро МВФ. На эти же самые 
5% - и не более того - в течение 
года могут вырасти зарплаты на 
государственных предприятиях, 
а также предприятиях, где госу-
дарство владеет блокирующим 
пакетом. Учитывая, что на таких 
объектах сегодня трудится до 
80% всех работающих в стране, 
сокращение расходов довольно 
существенное. 

По информации «Е» из своих 
источников, в рамках этой тен-
денции на последнем заседании 
Высшего государственного сове-
та был поставлен вопрос о сокра-
щении зарплат Павлу Бородину 
и свыше 100 его подчиненным. 
Оказывается, П. Бородин на сво-
ем посту получает в несколько 
раз больше, чем Александр Лука-
шенко. К сожалению, что из этого 
вышло, нам неизвестно. 

Во-вторых, планируется на 
50% урезать капитальные рас-
ходы министерств, концернов, 
заводов, институтов и прочих 
госорганизаций. Все они теперь 
должны загнать глубоко в себя 
желание купить новую мебель, 

компьютерную технику, другие 
товары длительного пользова-
ния. 

Будет откорректирована и го-
сударственная инвестиционная 
программа - финансироваться бу-
дут в эти тяжелые времена толь-
ко те объекты, которые сдаются в 
2009 году. По подсчетам, это по-
зволит сэкономить 30% средств 
от намеченного на текущий год 
объема капиталовложений. 

В-третьих, предполагается се-
рьезно сократить текущие расхо-
ды бюджетных структур, начиная 
от оплаты чиновникам и дирек-
торам транспорта и мобильной 
связи и заканчивая экономией 
электричества, воды и проведе-
ния евроремонтов. 

Наконец, в-четвертых, где-то 
около 1,9 трлн рублей планиру-
ется освободить в результате за-
крытия или ограничения финан-
сирования ряда государственных 
программ. Наибольшую эконо-
мию могут дать производствен-
ные программы (1,4 трлн рублей), 
расходы на социальные програм-
мы в текущем году уменьшатся на 
0,3 трлн, на специальные – на 0,1 
трлн рублей. 

По нашей информации, на дан-
ный момент предлагается пол-
ностью заморозить в 2009 году 
финансирование программ по 
развитию пассажирских перевоз-
ок автомобильным транспортом, 
а также международных пере-

возок пассажиров и грузов. Нет 
сейчас денег на программу раз-
вития города Полоцка, на созда-
ние системы особо охраняемых 
природных территорий, на ги-
дрометеорологическую службу и 
даже на программу «Качество». 

По социальным программам 
будет «оптимизирована» система 
закупок медицинского оборудо-
вания и лекарственных средств. 
Экономить нужно будет также на 
компьютерах, наглядной агита-
ции, оборудовании для учебного 
процесса. 

Серьезно подрежутся расходы 
из государственных целевых 
фондов – траты дорожного фон-
да планируется уменьшить почти 
на 350 млрд рублей, ограничив в 
том числе финансирование раз-
вития инфраструктуры агрого-
родков. Расходную часть фонда 
охраны природы предлагается 
уменьшить на 150 млрд рублей. 

Подводя черту, очень хочется 
верить в прозорливость наших 
чиновников, в то, что прогно-
зируемый объем падения дохо-
дов бюджета составит не более 
8,5 трлн рублей. Глядя на пред-
варительные оценки по марту, 
включая очередное сокращение 
темпов роста ВВП до 1,5%, пока 
верится больше в то, что допол-
нительных резекций расходов не 
избежать…

 Вадим Сехович, 
«Ежедневник».


